
 

Ve dnech 20. - 21. 10.2016 uspořádala Studentská komora RVŠ ve spolupráci s UTB ve Zlíně 2. ročník 

Doktorandského fóra DOKTORANDI 2.0. Do Zlína se sjelo 65 účastníků, mezi kterými byli doktorandi z 

celkem 15 různých VŠ. Pozvání přijala i řada významných hostů, jako např. Pavel Velev (ředitel Nadace 

Tomáše Bati), který zahájil fórum působivou přednáškou „Tomáš Baťa – podnikatelský příklad“. 

Odpoledne následovala panelová diskuze na téma „Perspektiva doktorského studia v ČR“ kde pozvání 

přijala i Kateřina Valachová (ministryně školství, mládeže a tělovýchovy). Mezi dalšími hosty panelové 

diskuze byla Alena Gajdůšková (poradkyně předsedy vlády ČR), Petr Sáha (rektor UTB ve Zlíně a zástupce 

České konference rektorů) a Pavel Ripka (člen předsednictva Rady vysokých škol). Studentskou část 

zastupovala studentka doktorského studijního programu na UTB ve Zlíně Eva Hnátková (členka Studentské 

komory Rady vysokých škol, delegátka v Evropské radě pro doktorandy a mladé vědecké pracovníky za ČR), 

která byla současně hlavní organizátorkou této události.  

                  

     V panelové diskuzi zazněly otázky, jaký je např. přínos absolventů doktorského studia pro společnost? 

Zda-li je počet doktorandů v ČR adekvátní vůči potřebám trhnu? Proč většina doktorandů studium 

prodlužuje anebo ho vůbec nedokončí, jak by se tato situace dala řešit do budoucnosti? Jak je možné 

zvýšit uplatitelnost a konkurenceschopnost absolventů doktorského studia i mimo akademickou sféru? 

A jak by se dala zlepšit kvalita vzdělávacího procesu doktorského studia nebo také jak zajistit vzdělávání 

školitelů v současně rychle se měnící době. Tyto otázky měli naznačit měnící se situaci za posledních 20 

let, kdy většina doktorandů zůstávala po dokončení doktorátu na akademické půdě. Dnes je situace zcela 



jiná a většina absolventů doktorského studia nachází uplatnění mimo akademickou sféru. K tomu by měla 

být přizpůsobena i struktura doktorského studia. Dále taktéž zazněla tématika doktorských stipendií, které 

jsou dlouhodobě pod úrovní životního minima. Pokud doktorand nemá jiný příjem např. z projektu nebo 

z grantu musí doslova přežít, ale snad se mladé budoucí generaci blýská na lepší časy, jak slíbila paní 

ministryně.  

Po panelové diskuzi následovala další sekce krátkých příspěvků. EURAXESS představil podporu mobility 

vědecko-výzkumných pracovníků, Dům zahraniční spolupráce zase možnost různých mobilit. Dále 

Asociacia doktorandov Slovenska se s námi podělila o tom, jaké mají podmínky doktorandi na Slovensku 

a následně se představila nově založená Asociace doktorandek a doktorandů v ČR, Fórum věda žije, které 

bojuje proti predátorským publikacím a na závěr prvního dne byl uveden Veletrh věda výzkum a inovace. 

Po večeři následovala neformální debata účastníků ve studentském klubu Viktorka.  

Druhý den dopoledne se konaly 3 tematické workshopy zaměřené na měkké dovednosti (tzv. soft 

skills). Jednalo se o kritické myšlení, práci s hlasem (rétoriku) a týmovou spolupráci. Poté následovalo 

představení webového portálu ResearchJob.cz, který nabízí různé pracovní nabídky absolventům PhD. 

Další přednáška byla zaměřena na princip otevřeného publikování (tzv. Open Access) a představení portálu 

Vím, kde publikuji! Tento portál by měl pomoci doktorandům při výběru časopisu, aby se nestaly obětmi 

predátorských časopisů, které neslouží pro přínos vědecké komunitě, nýbrž slouží ke generaci finančních 

prostředků nějakého soukromého subjektu. Na třetí přednášku v pořadí dorazila Martina Dlabajová 

(poslankyně Evropského parlamentu), která se snažila namotivovat studenty, aby si šli za svým snem 

přednáškou na téma „Splnit si svůj sen. PročByNe?“. A posledním příspěvkem bylo představení nového 

systému podpory základního výzkumu pro absolventy PhD od ředitelky nadačního fondu NEURON.  

 

 


